
עצה לרפואה, עצה לחיים

לא יועיל לא יזיק

האבא הטרי יצא מהחדר שלי בחוסר אמון, אבל החליט 
לתת צ'אנס. 'לא יועיל, לא יזיק', הוא חשב לעצמו. רק 
לפני כמה שעות התבשר על לידת בנו, אבל השמחה 
הגדולה התהפכה לחרדה כשנודע לו שהתינוק לא 

מסוגל לנשום בכוחות עצמו.

במקום לחבק את היצור הקטנטן באושר, ראה האב 
את בנו מחובר לצינורות ומכשירים ולבו יצא.

הילד היה בסכנת חיים.

מבית החולים רץ האבא לישיבה וניגש אלי בדמעות. 
שאלתי אותו:

אתה קורא שנים מקרא ואחד תרגום? נפסק להלכה 
שכל אדם צריך להשלים פרשיותיו עם הציבור שנים 
מקרא ואחד תרגום, כלומר לקרוא בכל שבוע את פרשת 
השבוע באופן כזה שהוא קורא כל פסוק פעמיים ומיד 

לאחר מכן את תרגום אונקלוס על הפסוק.

האבא ענה לי שהוא לא מקפיד על קיום ההלכה הזאת.

אמרתי לו: אם תקבל על עצמך להתחיל לקרוא 
שניים מקרא ואחד תרגום בכל שבוע כמובא בהלכה, 
אני מבטיח לך שלא רק שהילד יהיה בריא ושלם, אלא 

גם שהברית תהיה בעיתה ובזמנה.

האבא שרק לפני כמה שעות ראה את בנו נעלם 
בסבך של צינורות, קיווה רק שהילד יחיה ולא יכול 
היה להאמין שיש סיכוי בעולם שהברית תהיה בזמנה.

הוא החליט לקבל על עצמו לקרוא שניים מקרא, וכבר 
בו ביום התחיל לקרוא את הפרשה של אותו שבוע, 

אבל לא תלה תקוות בהבטחה שלי.

התרופה של רבי נחמן

המציאות הייתה זו שהפתיעה אותו. המצב של הילד 
השתפר פלאים במהירות שהדהימה גם את הרופאים, 
וביום השמיני ללידתו נימול הבן כדת וכדין כשהוא בריא 

ושלם.

לאחר הברית בא אלי האב להודות לי וגם להודות על 
האמת שהוא לא האמין לדברי. אמרתי לו שאלה לא 
דברים שלי, אֵלֶה דברים מפורשים של רבי נחמן. זה 
הרי ידוע שכל איבר ואיבר בגוף האדם מכוון כנגד עניין 
רוחני, וכאשר האיבר חולה צריכים לתקן את האיבר 
הרוחני שכנגדו. הלוואי שהיינו יודעים מהו העניין הרוחני 
שמתקן כל איבר ואיבר. לצערנו, אנחנו לא יודעים. אבל 
זכינו שרבי נחמן גילה לנו מפורשות תרופה רוחנית 
לאיבר אחד: הריאות שבהן חמש אונות מכוונות כנגד 
חמישה חומשי תורה, ועל כן חמשת החומשים הם 

רפואה לריאה!

הריאה היא החמצן והחיות של כל הגוף. אנחנו נושמים 
עשרות אלפי פעמים ביום ואנחנו אפילו לא חושבים 
על זה. דבריו של רבי נחמן שהריאה היא כנגד התורה 

הן לא רק עצה לרפואה, אלא עצה לחיים.

העצה לחיים היא שיהודי צריך "לנשום" את התורה. 
לנשום את פרשיות השבוע.

לא רק לקרוא, לא רק להקשיב בבית הכנסת, לא 
רק לחכות שזה ייגמר ורצוי שכמה שיותר מהר, לא רק 
שהקורא יסלסל בטעמים כמו שאתה אוהב – לא! אתה 
צריך להטות אוזן, להקשיב היטב, לשמוע את המסרים 
המתחדשים מידי שנה בשנה מחדש לכל אדם ואדם 
באשר הוא שם. לחיות עם הפרשה, לעיין בה, לחפש 
בה רמזים לחיים שלך ולמציאות שלך לפי הבנתך ולפי 

מדרגתך בכפוף כמובן להלכה.

חיי עולם

את  רואה  שאתה  אומר  זה  התורה  את  לחיות 
ההתמודדות של האבות ושל עם ישראל במדבר ושל 
כל הצדיקים שהן ממש כמו ההתמודדות הפרטית שלך 
וההתמודדות הכללית של עם ישראל כולו בדור הזה. 
לחיות את התורה זה אומר לחפש בכל מצווה את 
המסר לעבודת ה', גם בדרך הפשט וגם בדרך הרמז 
כמו שעשו בכל ספרי החסידות. גם מצוות שנוגעות 
לכהנים או לסנהדרין – יש בהן מסר אליך ואלייך. כמו 
שכותב רבי נחמן שכל דבר שלומד יפרש אותו על 

עצמו, על החיים שלו.

ודע לך, שהתורה לא ניתנה רק לרבנים ורק לצדיקים. 
הם ורק הם בוודאי מוסמכים לפרש לנו את דרך התורה 
להלכה. אבל המסרים שיש לתורה להציע לנו, המוסר, 
החיזוק, העושר הרוחני של עמנו – שייכים לכל אדם. 
רבי נחמן אומר שגם אדם פשוט אם יישב על הספר 

יוכל לראות נפלאות.

כמה אור יש בתורה. בפשט הפשוט. האור הזה מאיר 
לאדם את החיים, מכוון את דרכו. לא לחינם קבעו לנו 
חז"ל לקרוא בתורה בציבור בכל שבת, וגם פעמיים 
נוספות במשך השבוע כדי שלא נמצא את עצמנו שלושה 

ימים בלי לחשוב על התורה.

אם כן מטרת כל הקריאות היא לימוד תורה, ולא 
שמיעת מילים בלי לחשוב על המשמעות שלהן. לפני 
כל עלייה העולה מברך "וחיי עולם נטע בתוכנו" – כלומר 
העולה מכריז שאלה החיים שלנו. ואם אחר כך אתה 
עומד וקורא כמו תוכי, כמו צפצוף העוף, ולא חושב על 
המילים – איזה "חיי עולם" אלה? על מה אה מדבר? אם 

אלה החיים – אז תתחל לחיות כמו שצריך!

וכמובן שלוש פעמים בשבוע זה המינימום, והרצוי 
היה שהיינו חושבים על התורה כל יום וכמה שיותר.

וזאת הכוונה שניים מקרא ואחד תרגום. התרגום 
היה השפה המדוברת, כשאדם לומד כדי להבין הוא 
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באמירת  והאשכנזים  הספרדים  מנהגי 
הסליחות ותקיעת שופר

באשמורת  אלול  בחודש  לקום  הספרדים  מנהג 
הבוקר, לומר סליחות ותחנונים, עד יום הכיפורים, 
ומנהג האשכנזים מראש חודש ואילך לתקוע אחר 
תפילת שחרית, ולאחר מכן אומרים מזמור “לדוד ה’ 
אורי וישעי” ומתחילים לומר סליחות ביום ראשון שלפני 
ראש השנה, ובשנה זו שחל ראש השנה ביום שני, 

מתחילים מיום ראשון שבוע שלפניו.

מה המקור לשינויי המנהגים?

מנהג הספרדים מבוסס על פי מה 
שמבואר בפרקי דרבי אליעזר )פרק 
מ”ו( שבראש חודש אלול אמר הקב”ה 

למשה לעלות להר סיני, ובאותו יום תקעו 
בשופר כדי שלא יטעו שוב אחרי עבודה 

זרה, ומכיוון שביום כיפור ירד משה מן ההר עם 
הבשורה “סלחתי כדבריך” לכן הוקבע יום זה למחילה 

וסליחה. רש”י בפרשת עקב )על הפסוק “ואתנפל לפני ה’ כראשונה”(. 
ומכיוון שהתפלל משה במרום ארבעים יום, לכן ימים 
אלו ימי סגולה הם לקבלת התפילות. ובספר כף החיים 
)סימן תקפ”א סעיף קטן י”ד( הביא עוד כמה טעמים לארבעים 

יום: לתקן ארבעים יום שהלכו המרגלים, ויום ארבעים 
שעשו את העגל, וארבעים יום של יצירת הולד, ועוד 

שני טעמים על פי הסוד. ועיין שער הכוונות )דף פ”ט ע”ד( שמנהג 
רבינו האריז”ל לומר סליחות כבני ספרד.

מנהג האשכנזים מבוסס על פי הוראת רבינו ניסים 
)אחד מגדולי הפוסקים הראשונים( בשם רבני ברצלונה שצריך 

לומר סליחות מיום בריאת העולם בכ”ה באלול, וכדי 
שלא יטעו בתאריך לכן אם חל ראש השנה ביום חמישי 
או שבת אז מתחילים לומר סליחות ביום ראשון, ואם 
חל ביום שני או שלישי, אז מתחילים לומר סליחות 
ביום ראשון בשבוע שלפני כן, ומכל מקום תוקעים 
בשופר מראש חודש כדי להזהיר את ישראל 
שיעשו תשובה וכדי לערבב את השטן. וכן פסק 

הרמ”א )סימן תקפ”א( ועיין בבית יוסף שם. 

במה צריך להשקיע יותר בחודש 
אלול, האם בלימוד או בתפילה?

החיד”א בברכי יוסף )סימן תקפ”א אות ו’( כתב 
שיותר טוב בימים אלו להרבות סליחות ותחנונים 
עם הציבור מללמוד, ושכן ראה לקצת רבנים שהיו 
תמיד עסוקים בגופי הלכות ובחיבורים, ובחודש אלול 
היו מניחים קצת מסדרם, כדי ללמוד גירסא ותחנונים, 
והביאו בכף החיים )שם סעיף קטן ז’(, והוסיף שיש 
נוהגים ללמוד התיקונים של הזוהר בימים אלו, דהיינו 

להתחיל בראש חודש אלול ולסיים ביום הכיפורים.

מי שקם באשמורת וכבר הציבור אומרים סליחות 

ואין פנאי לומר תיקון חצות וסליחות וצריך לבטל 
אחד מהם, האם יאמר סליחות או תיקון חצות? 

טוב שיאמר תיקון חצות, שמעלת תיקון חצות גדולה 
יותר מן הסליחות. )כף החיים סימן תקפ”א סעיף קטן ד’(

באילו שעות ביום ניתן להתפלל סליחות?

הזמן הראוי ביותר לאמירת סליחות הוא מחצות הלילה 
ואילך שאז הוא עת רצון לפני ה’, והזמן המשובח ביותר 
הוא באשמורת הבוקר קודם עלות השחר. ואם אינו יכול 
לומר באשמורת, יאמר בחצות לילה, ואם לא הספיק 
לומר בלילה יאמר במשך היום. אגרות משה )חלק ב’ סי’ ק”ה( 

יחוה דעת חלק א’ סימן מ”ו(.

נכנסתי לבית כנסת קודם חצות לילה והפצירו בי 
להשלים מניין לסליחות קודם חצות לילה, האם 

אני יכול להשלים להם מניין?

בחצי הראשון של הלילה אסור לומר סליחות וי”ג 
מידות, ואסור להצטרף למניין כזה האומרים סליחות 
קודם חצות, ואף אם יאמרו לו שהוא עשירי למניין, 
בכל זאת יצא מבית הכנסת. מגן אברהם בשם רבינו האריז”ל 
)סימן תקס”א סק”ה( ולדעת מרן הרב עובדיה זצ”ל יש לו לצאת מבית 

הכנסת כדי שהמניין יתבטל. ויש מקהילות בני אשכנז שהקילו 

בזה בשעת הדחק כהוראת שעה. אגרות משה )חלק אורח 
חיים חלק ב’ סימן ק”ה(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של
הנחל נובע

האמנם?! יש מה לאהוב ולהתחבר למושג משפט...
"ושפטו את העם משפט צדק", על מי מוטלת מצוות 
עשה זו האם רק על דיינים? התשובה היא לא, מצווה 
זו מוטלת על כל אחד מישראל שישפוט משפט צדק 

את עצמו.

בדרך כלל המילה "משפט" לא מעוררת רגשות מתוקים 
בפני מי ששומעה... אנשים עושים את כל המעשים 
שבעולם בכדי שהם לא יעמדו בפני משפט, הן בשר 
ודם, וק"ו לפני ר"ה וכדו' או לפני יום הדין הגדול של 

כל אחד אחרי פטירתו.

דבר זה מעורר חלחלה בלב כל אחד מאיתנו, ולכאורה 
בצדק, המשפט מגלה את כל עוולותינו, וכל אחד מאיתנו 
יודע עד כמה הוא לא מתוקן כל אחד לפי מדריגתו, 
ועצם המציאות הזאת של גילוי כל העוולות והתעסקות 
בהם זה דבר לא נעים במיוחד... שלא נדבר על העונשים 

שנובעים מהמשפט...

אלא שכאן מגלה לנו רבינו יסוד עצום, הסתכלות 
אחרת ועוד הכרחית על מידת המשפט... "כי עיקר 
המשפט הוא לעשות שלום"...]ליקוטי הלכות כח והרשאה 

הלכה ב אות ב'[...

מטרת המשפט נועדה לדבר השלם ביותר, המושלם 
ביותר הנעים ביותר, הנחשק ביותר והוא "השלום"... 

המשפט הוא הכרחי להגיע לאותה מידה שמחזיקה את 
כל הברכות... המידה שמסמלת את הגאולה...

כמו שכשיש ויכוח בין שני בני אדם על כל נושא שהוא, 
הדרך ליישב בניהם ושיגיעו לשלום זה רק אחרי שכל 
אחד יכיר את מקומו. ורק אחרי שכל אחד קיבל את 

מקומו הוא יוכל להשלים ולהתחבר לשונה ממנו...

כל זה הוא תפקיד המשפט, ככלי וכאמצעי להגיע 
לשלום, בכוחו לתת לכל אחד מהחלוקים את ההכרה 
במקומו הנכון ויאפשר לו בזה את הדרך להגיע לשלום. 

ובזה טמון העצה הנפלאה לעבודת הש"י.

גם השלום הפרטי של כל אחד מאיתנו, שהוא הזכות 
להצליח להוציא את רצונותינו הרוחניים מהכוח אל 
הפועל, לזכות לטעום מהיהדות הפשוטה שלנו, מכל 
פעולה רוחנית קטנה כגדולה שכל זה נכלל במושג של 
"שלום הפרטי". כל זה מגיע דווקא דרך ה"משפט" דרך 
אותה פעולה בריאה שבה אדם דבר ראשון מכיר ומגדיר 
את הצדדים הזכאיים שבו, וכן את הצדדים האחרים שבו. 
דווקא על ידי הבדלה והגדרה זו זוכה האדם להשלים 
ולחבר ובעיקר לתקן את הצדדים הלא טובים שלו. 
להגיע לאותו שלום פרטי בעצמו. ואחר כל ידיעה זו 
שמגלה לנו רביה"ק צדיק האמת את הסוד והנעימות 
שיש במידת המשפט. מגלה לנו רביה"ק עוד דבר שהוא 

מאוד מאוד הכרחי, שככל שהאדם ישקיע וישתמש 
כראוי באותה משפט פרטי בינו לבין עצמו כך יכסוך 
מאיתו שאחרים יעשו בשבילו את אותו משפט בשבילו.

עצה זו היא קלה ונעימה לביטול כל הדינים ועל זה 
חז"ל אמרו "אם יש דין למטה אין דין למעלה", אם אדם 
מעצמו עובד על תיקונו להגיע לשלום אמיתי בינו לבין 
עצמו, שלום רוחני, אין שום סיבה שהש"י ייסר אותו  בכל 
מיני מקרים שלא יהיו נעימים לו במשך חייו. וכל זה 
נעשה על ידי קיום עצת המשפט באופן שמביא אותו 

לשלום שזו המטרה הסופית ה' יזכינו!

פנינים חסידות ברסלב

מוֹהַרְנַ"תְּ אָמַר לְאֶחָד מֵאַנַ"שׁ אִם יִהְיֶה לְךָ אַרְבָּעִים 
יוֹם הִתְבּוֹדְדוּת בִּרְצִיפוּת בְּוַדַּאי יִהְיֶה לְךָ שִׁנּוּי לְטוֹבָה. 

)אֲבָנֶי"הָ בַּרְזֶל שם סמ"ג(.[

וְאָמַר שֶׁעַל ראֹשׁ הַשָּׁנָה הוּא רוֹצֶה שֶׁיִּהְיוּ כָּל אַנְשֵׁי 
שְׁלוֹמֵנוּ כֻּלָּם כְּאֶחָד אֶצְלוֹ, אִישׁ לֹא יִהְיֶה נֶעְדָּר. וְגדֶֹל 
הָאַזְהָרָה שֶׁהִזְהִיר לִהְיוֹת אֶצְלוֹ עַל ראֹשׁ הַשָּׁנָה אֵין 
לְשַׁעֵר וְהִכְפִּיל בְּאַזְהָרָה זוֹ כַּמָּה פְּעָמִים וְאָמַר שֶׁכָּל 
עִנְיָנוֹ הוּא רֹאשׁ הַשָּׁנָה. גַּם בְּרֹאשׁ הַשָּׁנָה הָאַחֲרוֹן 
בְּאוּמֶין דִּבֵּר עִמָּנוּ גַּם כֵּן מִזֶּה מַעֲלַת מִי שֶׁזּוֹכֶה 
לִהְיוֹת אֶצְלוֹ עַל רֹאשׁ הַשָּׁנָה, וְאָמַר בְּזוֹ הַלָּשׁוֹן, 
מָה אמַֹר לָכֶם אֵין דָּבָר גָּדוֹל מִזֶּה )חיי מוהר"ן קכו(.
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בוחן העגלים
כבר בימי ילדותו של רבי מאיר מפרמישלן ראו עליו 
כולם את היותו נער מיוחד וקדוש. בהיותו כבן 10 שנים 
בלבד היה כל ימות השבוע יושב ושוקד על תלמודו 

וביום חמישי, יום השוק, היה יוצא לשוק ומקבץ נדבות 
עבור עניי העיר ומחלק להם לצורכי שבת. באחת 
הפעמים הגיע לשוק השוורים וניגש לחיים הקצב 
וביקש ממנו נדבה מטבע אחד לצדקה כמו שהיה 

מבקש מכולם.

הקצב ענה לו ואמר: "מאירלה אני נותן לך שתי 
מטבעות בתנאי שתגיד לי אם השור הזה שאני קונה 
יהיה כשר או לא". ענה לו הילד אם תיתן לי 10 מטבעות 
אגיד לך, הקצב חשב מעט והחליט לתת לו . אמר הילד 
זה שור טרפה. שאל אותו חיים הקצב על שור אחר 
ענה לו מאירלה אם תיתן לי עוד 10 מטבעות אגיד לך.

נתן לידו בחשש מה, הנער אמר לו כשר למהדרין. 
חיים הקצב מעט חשש לאמיתות דבריו של הנער אך 
הוא ידע שקדוש הוא מבטן ואת הכספים שהוא אוסף 
מחלק הוא לצדקה לעניים. ולמרות חששו קנה חיים 
את העגל השני ואכן הוא היה כשר למהדרין, חיים עקב 
לראות מי קנה את העגל הראשון ואכן לאחר השחיטה 

התגלה שהוא אכן טרפה.

בשבוע הבא הגיע שוב הנער לשוק לאסוף צדקה 
לעניים. כשהגיע לשוק השוורים ראה אותו חיים הקצב 
ואמר: "מאירלה אתן לך 20 מטבעות ותגיד לי על כל 
העגלים שבשוק מה כשר ומה טרף". ענה הנער ואמר: 
"תן לי עשרה מטבעות עבור כל עגל ועגל ואומר לך 

אם כשר הוא או לא."

ואכן חיים הקצב שילם לו עבור כל עגל ששאל 
ומאירלה אומר לו זה כשר וזה טרף. הנער שמח שמחה 
גדולה שלא יצטרך להסתובב בשוק שעות רבות לאסוף 
צדקה ויש בידו סכום יפה ליתן לעניי העיר לצורכי 
שבת קודש, ושאר היום יהיה לו פנאי ללימוד התורה 
הקדושה שאותה אהב בכל מאודו ובכל הזדמנות היה 

יושב והוגה בה.

חיים הקצב ראה שהילד לא טעה אפילו בעגל אחד 
וכל מה שאמר שיהיה כשר אכן היה כך, חשב בדעתו 

שכדאי לו לעשות הסכם עם הנער.

לשבוע הבא ניגש למאירלה ואמר לו: "בוא נעשה 
הסכם סודי ביננו אני אשלם לך כל שבוע עבור העגלים 

שנמכרים בשוק ואתה תגיד לי מה אקנה" .

ענה הנער ואמר: "איני אוהב חוזים וסודות אתה תיתן 
לי עבור כל עגל 10 מטבעות ואני אענה לך".

וכך היה תקופה זמן די ארוכה כל יום חמישי הם נפגשו 

ה  ל ר י א מ
מקבל  ה  כספי הי את 

והקצב  היה שמח שכל הצדקה 
הינם  שקנה  כשרים למהדרין.העגלים 

כתוצאה מכך התעשר הקצב מאוד.

באו כל הקצביים האחרים בפני רב השוחטים של 
העיר וצעקו מרה איך יכול להיות שכל העגלים של 
חיים כשרים? בטוח יש כאן מעשה לא כשר שהוא 
משלם לשוחטים שלו שוחד שיגידו שהעגלים שלו 

כשרים למהדרין.

אמר להם השוחט הזקן תיגשו לבית המטבחיים 
ותבדקו בעצמכם ותראו שכל העגלים כשרים למהדרין, 
ואין מה לעשות שמזלו הטוב של חיים עומד לו בעניין זה .

לקצבים לא היה מה להשיב ולכן החליטו לעקוב 
אחרי מעשיו של חיים.

והנה, הגיע יום חמישי הם רואים אותו צועד בשוק 
עם הילד מאיר והוא מצביע על העגלים .

לאחר מכן ניגשו אל מאירלה ואמרו לו: "מאירלה 
תתפלל גם עלינו שהבהמות שלנו יהיו כשרות למהדרין 
ותעשה מה שאתה עושה בעבור חיים". ענה להם הנער 
החביב: "אני לא עושה כלום אם תתנו לי  10 מטבעות 

עבור כל עגל אגיד גם לכם אם הוא כשר או טרף".

הקצבים נתנו לו צדקה והצביעו על עגל אמר להם 
זה טרפה. שאלו אותו על אחר אך הוא מאן לענות. 
"הרי לא נתתם צדקה בעבורו". נתנו בעבורו עוד צדקה 
ואמר להם שהוא כשר. מאותו היום התאחדו כל הקצבים 
ביחד ונתנו בשותפות צדקה לנער הקדוש והוא היה 

אומר להם איזה עגלים לקנות.

כשהתגלה הדבר למלמד ולאביו של הנער גערו בו 
ואמרו לו שאסור לו להשתמש לדברים כאלו ברוח 

הקודש שלו.

נעזר בתרגום. משמעות ההלכה היא ללמוד על מנת 
להבין. ובדרך חסידות נבאר, לתרגם זה אומר שיודע 
לתרגם את התורה אל החיים שלו לפי זמנו ומקומו.

ליווי צמוד 24/7

פרשת השבוע שלנו כותבת שהמלך צריך להיות 
צמוד לספר תורה עשרים וארבע שעות ביממה, 
ולקרוא בו תמיד, כדי שהספר יישר אותו, שלא יעשה 

טעויות, שלא יגבה לבו, שלא ישתכר מהכוח שלו.

והנה התורה מדברת על המלך, אבל רבי נחמן 
אומר שזה נוגע לכל אדם. כל אחד הוא מלך בבחינה 
מסוימת, אם זה על המשפחה שלו, על התלמידים 
שלו, על האנשים שכפופים לו במקום העבודה. 
והדברים קל וחומר: אם יש לתורה כוח ליישר ולכוון 
את המלך ברום מעלתו, בוודאי שיש לה כוח ליישר 

כל אדם ואדם באר הוא שם.

וזה גם רמוז בפשט הפשוט. התורה אומרת שהמלך 
צריך לכתוב משנה תורה, כלומר ספר תורה שני. 

מדוע 'משנה'? מה מטרת ספר התורה הראשון?

אומרים המפרשים שספר תורה אחד כל יהודי 
צריך. אבל המלך צריך שמירה יתירה, ולכן הוא 

צריך ספר תורה נוסף. יותר מכל יהודי.

והוא גם צריך להיות צמוד אליו בכל רגע ממש. 
אבל כל יהודי רגיל מספיק לו ספר תורה אחד והוא 
בוודאי צריך ללמוד בו כמה שיותר. ונכון שאדם 
מן השורה אינו נתון בסיכון מוגבר כמו מלך ולכן 
התורה לא מחייבת אותו להיות צמוד לגמרי לספר 
התורה, אבל ככל שיזכה לחיות את חייו יותר קרוב 
אל התורה, כך בוודאי יזכה להתיישר ולצמוח בצורה 

נכונה ומדויקת יותר.

ומה זוכה המלך הצמוד אל התורה? ולפי דרכנו, 
מדובר בכל יהודי המקפיד להטות אוזן וללמוד את 
הפרשה בתשומת לב – למה זוכה יהודי הקרוב אל 
התורה? מבשרת לך התורה: "למען ילמד ליראה 
את ה' אלוקיו לשמור את כל דברי התורה הזאת 
ואת החוקים האלה לעשתם, לבלתי רום לבבו מאחיו 
ולבלתי סור מן המצווה ימין ושמאול, למען יאריך 

ימים על ממלכתו הוא ובניו בקרב ישראל".

ולכן מובטח בהלכה שמי שמשלים פרשיותיו עם 
הציבור שניים מקרא ואחד תרגום זוכה שישלימו 
לו ימיו ושנותיו, כלומר זוכה לאריכות ימים, "למען 

יאריך ימים".

ומי שלומד גם את רש"י על הפרשה מובא בספרים 
שזוכה ליראת שמיים, כי הוא רוצה להבין את דברי 
התורה על מנת לעשותם ומתקיים בו "למען ילמד 
ליראה את ה'". וכל שכן אם תזכה ללמוד ולהרחיב 

עוד מפרשים ועוד ספרים.

יהודים יקרים, יש לנו היום עושר גדול מאוד, וכל 
יהודי יכול להצטייד באינסוף אוצרות רק מפרשת 

השבוע לבד. יהי רצון שנזכה!

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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בצפונה של איטליה, שוכנת מודינא העיר, שם ירדה נשמתו הטהורה 
של מרן רבי שמשון חיים נחמני זי"ע בעל 'זרע שמשון' ו'תולדות 
שמשון', שאור קדושתו קרן והאיר למרחוק במשך חיי חיותו. הוריו 
הדגולים: אביו מורינו הגאון ר' נחמן מיכאל זלה"ה, ואמו הצדקנית 
בת הגה"ק מוהר"ר רבי יהודה מצליח זלה"ה מפאדובה.ואכן, מיום 
עמדו על דעתו, סלל רבינו את דרכו, ברוח משנתו הטהורה והסדורה 
של אביו הגדול, שכסתו הייתה מונחת בין גדולי הדור, ובין היתר יצק 
מים אצל הגאון רבי משולם הלוי מפאדובה זצ"ל וקנה תורה ממנו.

מלבד מה שהסתייע בבניית קומתו הרוחנית אצל בית אביו, 
הושפע רבינו ה'זרע שמשון' לטובה מגדלות תורתו וקדושתו של 
זקינו אבי-אמו, הרי הוא הגה"ק מוהר"ר רבי יהודה מצליח זלה"ה 
מפאדובה, שנודע כאחד מגדולי הדור. הסב רבי יהודה מצליח, בלט 
כדמות משפיעה ומעוררת השראה באיטליה, וכיהן כריש מתיבתא 
וכמורה צדק בקהילת מודינא, כמו כן הותיר פסקי הלכות בכתב יד.

אחד מרבותיו הראשונים, היה הגאון רבי אפרים ב"ר אליהו הכהן 
מאוסטראה זצ"ל17, שהיה אב"ד בקהילת מודינא, והרביץ בה תורה 
לתלמידים, וכמו כן כיהן כאחד מרבני מנטובה. רבו רבי אפרים, נודע 
כחריף ובקי טובא, ונדפסו הרבה מתשובותיו בספר 'פחד יצחק' וכן 

בשו"ת 'דברי יוסף', בהן הראה את כוחו בחריפות.

בהיות רבינו בשנת העשרים לחייו, כבר ראו בו מוריו וכל רואיו, 
כלי מוכן לכל השלימות, מלא היה בש"ס ובפוסקים ובכל מקצועות 
התורה. לאור כך מינו אותו גדולי מודינא עירו לעמוד בראש חברת 
"משמרת החודש" שפעלה בבית הכנסת של הגה"ק המקובל מו"ה 

אהרן ברכיה ממודינא זלה"ה, בעל מחבר ספר 'מעבר יבק'.

חבורה קדושה זו נוסדה בתחילה בשנת תע"ח, ובשנת תפ"ו 
נעשתה בה התחדשות, תוך כדי שהם נותנים עיניהם ברבינו זלה"ה, 
שינהיגם וידריכם על מבועי התורה והיראה, ויכהן כאלוף לראשם. 
מסדרי הלימוד בחבורה קדושה זו, לסיים בכל חודש ששה סדרי 
משנה, על ידי לימוד ח"י משניות בכל יום, ובכך לגמול חסד עם 
הנשמות. רבינו שידיו היו רב לו בחכמת הנסתר כבר בשנה ההיא, 
סידר עבורם סדר תפילה מיוחד, ומתוך תוכן תפילה זו נראית תוקף 
גדולתו בחכמת הנסתר, שהתפילה בנויה לתפארת על פי תורת 

הח"ן, מלאה וגדושה ברזין דרזין בטוב טעם ודעת.

רבינו נודע כבעל מדריגה משכמו ומעלה, גבוה מכל העם בהשגות 
ובעבודת הבורא, וכפי שהעיד עליו דודו: "וקדוש ייאמר לו בכל מיני 
קדושות, וקדושא רבה יתקרי", "הנה מידתו מדת איש האלהים 

בהדר המידות במעשה".

רבינו אף נזהר זהירות יתירה מאוד מלדבר דיבורי חול ביום שבת 
קודש, כמבואר בקינת תלמידו בקינה הראשון אות ח' "מדבור חול 

ומכל שמצה, אל יום שבת קודש קרא".

למרות כל ייסוריו הרבים שליפפוהו וסיבבהו בגוף ובנפש, נותר 
ליבו להיות מלא שמחה, ומפיו יצאו דברי עידוד ושמחה לקהל 

עדתו, ושמח ושימח את הבריות.

לאחר מכן לקה במיתת בנו יחידו, וגם כאן הצדיק רחמי שמים, 
כפי שנראה בהקדמתו לספרו 'זרע שמשון', שמודה לה' שלמרות 
שלקח ממנו את בנו מחמדו, הותיר לו את חידושי תורתו ובהם מוצא 
נוחם. לאחר מכם לקה רבינו בגופו, וסבל הרבה יסורים וקבלם 

באהבה, לקה כאיוב והצדיק עליו את הדין.

רבינו זי"ע עמל ללא לאות להחדיר בבני עדתו תורה ויראה 
ומעשים טובים. נטע בהם את רוממות ה' והדר גאונו. רבינו חיבר 
ספר תולדות שמשון על מסכת אבות, וספר זרע שמשון על חמישה 

חומשי תורה וחמש מגילות.

רבינו לא השאיר אחריו זכר בעולם, היות ובנו יחידי נפטר עליו 
בחייו, וכך הוא מעיד בהקדמת ספרו, כי היות ואינו זוכה להשאיר 
זכר בעולם מוכרח הוא להשאיר איזה שהוא זכרון בעולם, ומשום 
כך עושה את הספר וקורא את שמו זרע שמשון, כי זה זרעי וזכרי. 
ואכן הדפיס את הספר שנה לפני פטירתו. רבנו ממשיך בהתרגשות 
ופונה בבקשה ותחינה לתלמידיו שיעשו עמו חסד ונחת לרוחו ונשמתו 
על ידי שילמדו ויעסקו בחידושי תורתו, למען יהיו שפתותיו דובבות 
בקבר, ומבטיח שמי שיעשה עמו גמ"ח, הקב"ה יעשה עמו גמילות 
חסדים ויזכה להתברך במיטב הברכות, בנים, נחת, בריאות, פרנסה, 

עושר, כבוד. זכותו יגן עלינו ועל כל ישראל.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי שמשון חיים נחמני 
זיע"א
ו' אלול

מרפא לנפש
מאת הרב שלום ארוש שליט"א

מי שטרח בערב שבת
לא כולם מבינים את היופי של היסוד הנפלא הזה שאין יסורים 
ללא עוון, ועוד נופלים ממנו לייאוש ועצבות וכד, ולכן בעזרת ה' נגדיר 
אותו שוב: מה שאמרו חז"ל: "אין ייסורים ללא עוון", פירושו, שאם אין 
לאדם עוונות, אין שום סיבה בעולם שיהיו לו ייסורים, וחייב ללכת 
לו טוב מאד בכל תחומי החיים, כמובא בגמרא, שאפילו דבר קטן 
שלא הולך לאדם, כגון שמתהפך לו חלוקו, זה כבר נקרא ייסורים. 
ומובן מזה, שלאדם שהולך בדרך הישר, לא צריכים להיות לו אפילו 
ייסורים כאלו קטנים, כי הוא חי עם ה' והוא תמיד באמונה ודבקות 
בה' לכן הכול הולך לו כסדר, כי ה' איתו. ואם אדם טועה וחושב שזה 
לא מדויק ח"ו, דהיינו שחושב שגם ללא עוון ישנם ייסורים לאדם ח"ו, 
שפוקדים אותו בעל כרחו, ואין לו שום עצה מעשית שעל ידה יסורו 
ממנו הייסורים, והעצה היחידה שנותרה לו היא להתרגל לחיות עם 
ייסורים תמיד, אזי - לפי דעתו - בשביל מה שולח הבורא ייסורים 
על האדם? רק בשביל לכפר לו על חטאיו? וכל הבחירה שלו היא 
רק לקבל אותם באהבה או לא?!  זו טעות נוראה לחשוב כך. שהרי 
העולם הזה הוא עולם הבחירה, וכאן המקום והזמן לאדם לתקן 
ולשפר את עצמו ולהגיע לתכלית שלו, כמובא בליקוטי מוהר"ן י' על 
קורח ועדתו, שבכל ראש-חודש מעלה אותם הגיהינום לאותו מקום 
שנבלעו בו, והם מביעים חרטה וצועקים: משה אמת ותורתו אמת. 
ומסביר רבנו הקדוש, שהחרטה והתשובה שהם עושים אינה מועילה 
להם, כי עיקר  התשובה היא רק בעולם הזה, וכמו שאמרו חז"ל: 
מי שטרח בערב שבת יאכל בשבת. ולכן הם לא נפטרים מעונשם 
במה שמביעים חרטה. ואף על פי כן, כותב רבנו שם, שהגיהינום 
של ראש-חודש אינו כמו הגיהינום של כל יום ויום. כי בראש-חודש 

הגיהינום הוא החרטה, שמתחרטים ומודים ומתביישים, וזהו הגיהינום 
שלהם.  מהמאמר הזה של רבנו הקדוש רואים בפירוש, שתשובה 
מועילה בעיקר  בעולם הזה, ואם כן ברור שכל תכלית הייסורים היא 
אך ורק לעורר את האדם לתקן בעולם הזה. אמנם יש במאמר זה 
גם הוכחה, שהתשובה מועילה לבטל הייסורים אפילו בעולם הבא, 
שהרי כתב שאין הגיהינום של ראש-חודש, שבו מתחרטים, כשאר 
ימים, ואם כן יש להם איזו הקלה בייסורי הגיהינום בזכות החרטה, 
וכל שכן שהחרטה מועילה בעולם הזה. ועתה, אם חושב האדם 
שהייסורים הם רק לכפרה, והאדם לא יכול לתקן ולשפר את עצמו, 
שעל ידי זה ממילא יסורו ממנו הייסורים, אם כן יוצא שלדעתו, כל 
חייו הוא רק יסבול ייסורים. כי כשיחטא - יענישו אותו רק לשם 
כפרה. והוא הרי לא יתקן כלום, כי לדעתו הייסורים לא באו לרמוז 
לו מה לתקן, רק לשם כפרת עוונות. ואז, בגלל שהוא לא תיקן כלום 
בעקבות הייסורים שהיו לו, הוא בוודאי ישוב ויחטא, ושוב ייתנו לו 
ייסורים לכפרה, וחוזר חלילה. וכך יעבור את ימיו בסבל, וגם אחרי 
מאה ועשרים שנה, כשיגיע לעולם הבא, הוא יבוא בלי שתיקן כלום, 
ויקבל עונש וימשיך לסבול בעולם הבא. ואם כן יוצא שלדעתו, כל 
תכלית בריאת העולם הזה, היא רק בשביל שהאדם יסבול בו ויתייסר 

בו, ובעולם הבא הוא ימשיך לסבול, וזהו זה ח"ו... 

וזו עוולה גדולה מאד מאד לחשוב על הבורא כך! אלא בוודאי כל 
מטרת הייסורים היא רק לעורר את האדם לתקן את הדרוש תיקון, 
וממילא כשיתוקן, מיד יסורו הייסורים ממנו. וגם כאשר ישלחו לו שוב 
ייסורים, זה אך ורק בשביל לעורר אותו לתקן דבר אחר ולהתקרב 
לבורא, וכך האדם ישתפר ויתעלה ויגיע לתכלית שלו, וגם יחיה בעולם 
הזה חיים מלאים בתענוג, ואחרי מאה ועשרים שנה ייכנס ישר לגן עדן.

התבודדות
ומעלת התפילה

הספר של
הרב שלום ארוש

 052-2240696

4 | עלון "חוט של חסד"





תפקיד ה-"שוטר" בחיינו
"שֹׁפְטִים וְשֹׁטְרִים תִּתֶּן לְךָ בְּכָל שְׁעָרֶיךָ..." ידוע מה שדרשו רבותינו 
בעלי המוסר והחסידות על פסוק זה, שכוונתו לשערים שיש בראשו 

של האדם, שהם: שתי עיניו, אוזניו, פיו וחוטמו של האדם.

כל המהות של האדם היא ממה שמזין את מוחו ושכלו, וכל זה 
בא מהשערים הללו.

מבאר רש"י הקדוש ששופטים הם אלו שפוסקים את הדין ומצווים 
את העם מה לעשות ומהו הדין שצריך לבצע.

ואילו השוטרים תפקידם לרדות את העם במקל ורצועה אם אינם 
מקבלים עליהם את הדין ועוברים עליו. שתי הבחינות הללו של 
שופטים ושוטרים צריכות להיות לאדם במהלך חייו בכדי לפקח 

היטב על מעשיו.

בתחילה, עלינו ללמוד את דיני ומשפטי התורה, להתפלל ולמסור 
נפש לקיים כל הלכה. ואם נכשלנו או שהיצר הרע הפיל אותנו, כאן 
נכנס תפקיד ה'שוטר' לרדות בנו כביכול, לעשות תשובה אחר המעשה.

ורבינו הקדוש ר' נחמן מברסלב מלמד אותנו )תורה ט"ו( שע"י הדרך 
הזו שהאדם שופט את עצמו, הוא זוכה לבטל את כל הפחדים שלו, 

וכן זוכה שלא יהיה עליו שום דין בשמיים.

עניין חשבון הנפש הוא יסוד חשוב ביהדות, דבר המורה על יראת 
שמיים, על כך שהאדם מבין מה למעלה ממנו: עין רואה ואוזן שומעת 

וכל מעשיו בספר נכתבים.

אמנם לרובנו זה נשמע כמו איזו הנהגה מרוממת של צדיקים, 
וחושבים:

'חשבון נפש' איך אני אעשה את זה? עלינו לדעת שה' יודע את 
הקושי שלנו, ועל כל אחד מוטל לעשות מה שביכולתו, לייחד זמן 
בכל יום לכך ולהשתדל לעשות תשובה על מה שהוא זוכר, ואפילו 
בשעה ששוכבים על המיטה לישון, ישנה אפשרות לעשות חשבון 

על היום שעבר.

וכותב ר' נחמן )תורה כה( "היא עצה כללית שכוללת הכול כי על 
כל מה שיחסר לו בעבודת השם או אם הוא רחוק לגמרי מכול וכול 
מעבודתו יתברך על הכול יפרש שיחתו ויבקש מאתו יתברך כנ''ל 
ואפילו אם לפעמים נסתתמין דבריו ואינו יכול לפתוח פיו לדבר לפניו 
יתברך כלל, אף על פי כן זה בעצמו טוב מאוד, דהיינו ההכנה שהוא 
מוכן ועומד לפניו יתברך וחפץ ומשתוקק לדבר אך שאינו יכול, זה 

בעצמו גם כן טוב מאוד...

ודע, שכמה וכמה צדיקים גדולים מפורסמים סיפרו שלא באו 
למדרגתם, רק על ידי הנהגה זו והמשכיל יבין מעצמו גודל מעלת 
הנהגה זו, העולה למעלה למעלה והוא דבר השווה לכל נפש מקטן ועד 
גדול, כי כולם יכולים לנהוג הנהגה זו ועל ידי זה יבואו למעלה גדולה".

יהי רצון שנזכה כולנו להיות מ"בעלי החשבון" שעליהם אומר הזוהר 
הקדוש שלא יהיה עליהם שום דין בשמיים.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב ישראל אלקיים
מהמרצים הבכירים
של "חוט של חסד"
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רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

איזה מעשה כשנעשה בארץ ישראל יש בו 2 
עברות ובחוץ לארץ עברה אחת? 

תשובה לפרשת ואתחנן:

חוקים ומשפטים צדיקים )דברים ד' ח(

זוכה לפרשת ואתחנן: מיכאל ולדמן, אשדוד.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת ואתחנן: אלישע כהן, ירושלים.

הכל לתודה

שלום. קודם רציתי לפתוח בתודה על העלון המקסים 
והמיוחד, ובמיוחד על הסיפורי תודה המחזקים.

בכיתה היו לי הרבה חברים הייתי במקום טוב ובטוח 
בחברה.

גם כשהייתי במקום טוב ואהוב על כולם הייתי משתדל 
לשתף את הילדים החלשים שאין להם קשרים 

טובים עם החברה.

עד שיום אחד התהפכה הקערה 
על פיה, ככה בלי שום התראה. 
זה התחיל בזה שבמקום שחקן 
בתור  אותי  ששמו  בכדורגל 
שוער, תמיד הייתי שחקן מוצלח 

והחברים ידעו שבתור שוער אני 
"לא כל כך" בלשון המעטה. וכמצופה- 

נכשלתי והקבוצה שלנו לא ניצחה.

הם החליטו שכעת אני לא אשחק יותר והם 
לא ישתפו אותי במשחקים.

ניסיתי להסביר את עצמי, לומר שהם בחרו שאהיה 
שוער למרות שאני לא ממש מוכשר בתחום הזה אך 

הם מיאנו להסכים.

עליתי לכיתה מבולבל וזועף. למה? למה זה קרה לי, 
מה עשיתי שככה הגיע לי?

הגעתי הביתה תשוש מאוד, היום הזה היה יותר מידי 

בשבילי.

את ארוחת הצהריים לא ממש הצלחתי לאכול, 
הדמעות חנקו את גרוני, חיכיתי שכבר יגיע הלילה.

והוא הגיע ממש בסוף, אחרי שכלו כל כוחותיי, עליתי 
למיטה מהר ככל שניתן ופרצתי בבכי.

בכיתי מעומק הלב ומתוך הכאב הגדול פניתי לה' 
הרי  אבא,  למה  "אבל  לו:  ואמרתי  בתלונה 
תמיד השתדלתי להיות הכי טוב שיתפתי 
את החלשים למה מגיע לי כזו סתירה 

מצלצלת?!"

תוך כדי דיבור מתנגן לי בראש 
המילים של הרב שליט"א: יש 

עניין שהתהפך הכל לתודה...

ואז הבנתי שלא מספיק הערכתי 
את המתנה שהקב"ה נתן לי, מייד פתחתי 
ב"מזמור לתודה"- בזמן שהדמעות שוטפות 
בקצב את לחיי ואמרתי תודה לה' על כל הטוב 
שנתן לי. תודה שאני מצליח בחברה, תודה שאני מסוגל 
לקבל גם את החלשים, על משפחה, בי"ס מעולה. וכך 

הרביתי בתודות עד שנרדמתי.

בבוקר כשקמתי הזדרזתי ללכת לכיתה. במקום מושבי 
היתה מונחת חפיסת שוקולד ומכתב סליחה מהחברים.

ופה המשיך לי הניגון "מצווה גדולה להיות בשמחה 
תמיד":(
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בית ושמו בית ספר פרק א' 

בחסדי ה' התחלנו כבר כולנו הן הבנים והן הבנות 
את שנת הלימודים תשפ"ג. גב' רחל לוי, שמעה את 
הצפצוף הגואל של נהג ההסעות ו"עזרה" למויישי, אחרון 
הילדים שלה לרדת גם הוא להסעה.  ..."שח"ו מויישי 
לא יפספס את ההסעה" התפללה בליבה, תוך שהיא 
מזרזת אותו במדרגות. "רק זה חסר לי, שהנהג יברח 

לו ומויישי החמוד שלי יישאר איתי עוד יום בבית 
וימשיך לי את "החופש"... לאחר שגב' רחל 

וידאה שמויישי שלה עלה להסעה, היא 
נפנפה לו בידה, עלתה בזריזות לבית, 

סגרה את הדלת "על פעמיים" מה 
וצנחה באפיסת  שבטוח בטוח 
כוחות לתוך הכורסא. "סוף כל 

סוף... קצת שקט, חופש!!!" כבר 
חודשיים שהיא מחכה לשקט הזה.  

אחרי חצי שעה של מנוחה, היא הרימה 
את השפופרת וחייגה לאחותה...  "שרה תגידי, 

מה קורה אצלך, יש כבר שקט, גם הילדים שלך 
כבר יצאו?!"  "כן רחל, הפעם החופש באמת היה ארוך, 

ועכשיו מתחילה החופשה שלנו!"

הפעם, זה באמת היה ארוך!

האמת היא, שאצל כולנו עוברות אותן המחשבות. 
עלינו להודות על האמת, ה"ניסיון" הזה של החופש היה 
מעל לכוחותינו, החופש היה מעייף, מעיק ולא חופשתי 
בכלל. מידי שנה אנו שומעים את כל אנשי החינוך טוענים, 
שהחופש כבר לא חופש וצריך לקצר אותו או למצוא 
תחליפי קייטנות בבתי הספר או במתנ"סים, קייטנה 
לילדים היא כבר לא "מותרות" היא ממש צורך "נפשי" 
להורים ולילדים ובמיוחד להורים שגם בתקופת החופש 
עובדים. טוב, התלוננו מספיק. סוף טוב הכל טוב וכמו 
כל דבר, גם החופש נגמר. הילדים ב"ה התחילו את שנת 
הלימודים וזהו הזמן המתאים לנצל את המומנטום של 
ריח הצבע הטרי של הכיתה בתחילת השנה ולהתמקד 

בעזרה לילד להתחיל את השנה ברגל ימין.

הזדמנות להתחלה חדשה!

עלינו לזכור, כי כל התלמידים מתחילים שנה חדשה, 
בתחושה של התחלה, עם נכונות להשקיע ורצון אמיתי 
להצליח ולהגיע להישגים, )זכרו את תקופת בית הספר, 

כיצד המחברות שלכם בתחילת השנה היו כתובות 
בכתב יפה, קישוטים וכו' וכיצד הן השתנו במהלכה(. 
לכן, כל תחילת שנה היא הזדמנות לשיפור, להתקדמות 
ולצמיחה לימודית ונפשית של הילד. עלינו כהורים 
להציב גבולות, לחזק, לעודד, לתמוך ולסייע לילד כבר 
בשבועות הראשונים, כדי לעזור לו לשמור על המוטיבציה 
והמומנטום של תחילת השנה גם בהמשכה. בל נשלה 
את עצמנו ונצפה שההצלחה תגיע מאליה ללא שום 
השקעה, והיא גם לא תגיע במידה ונפיל את כל 
האחריות על כתפי הילד והמורה, ההשקעה 
וההצלחה בא תבוא רק בשיתוף פעולה 
של "משולש החינוך" הורה, מורה וילד. 
לא נוכל להתעלם מכך שבמידה 
מסוימת לאחר החופשה המעיקה, 
שליחת הילדים לכיתה היא גם 
חופש מסוים לנו ההורים ש"בילינו" 
אך  הילדים במהלך החופשה,  עם 
טעות גורלית נעשה במידה ונשלח את 
הילד לביה"ס ונשכח ממנו, שהרי לנו כהורים 
תפקיד משמעותי בכניסתו של הילד/התלמיד ברגל 
ימין לשנה החדשה וליכולתו לסיימה בהצלחה. ולכן זהו 
הזמן להתמקד בשאלה המתבקשת מידי שנה בשנה: 
כיצד נוכל לעזור לילד לעבור את השנה בצורה טובה 

מהקודמת ואפילו בהצלחה.

אני ההורה והוא המורה

רציתי לדון בנושא עם חבר ותיק וכדי לפתוח את 
השיחה, שאלתי אותו, איך היה אצלם בחופש? החבר ענה 
לי: אומר לך את האמת- במילה אחת "כישלון". כמעט 
ולא יצאנו לאף מקום, הילדים כל היום התלוננו וחיכיתי 
לתחילת הלימודים כמו למשיח. התעלמתי מתשובתו 
והמשכתי לשאלה הבאה: "תגיד! איך היית מסכם את 
ההצלחה של הילד בשנה החולפת?"  "אני יודע, די בסדר, 
תמיד יש מה לשפר. איך כתבו לו בתעודה- ילד עם 
פוטנציאל לא מנוצל"  "ואיך אתה חושב שתוכל לעזור 
לילד שלך לעבור את השנה החדשה בהצטיינות?" 
החבר הסתכל לי בעיניים ואמר: "על איזה עזרה אתה 
בדיוק מדבר?! הילד נמצא כל יום בכיתה עד הצהריים 
ותפקיד המורה שלו לעזור לו וללמד אותו. מבחינתי זה 
מתחלק כך: אני משלם שכר לימוד ושולח אותו לכיתה 
והמורה מקבל משכורת ומלמד"  במילים אחרות "אני 

ההורה והוא המורה".

שאלה שאלתית!

בואו נחשוב ביחד! המשפט "אני ההורה והוא המורה" 
צודק או לא?! לכאורה אפשר לומר שאפילו צודק 
הכביסה,  מכונת  לי  לדוגמה: התקלקלה  בהחלט! 
התקשרתי למשה הטכנאי. לאחר שעה הוא הגיע, שאל 
מס' שאלות ופרק את המכונה לגורמים. עמדתי בצד 
והסתכלתי. לפתע הוא שואל אותי: "תגיד, נראה לך 
שמהצינור הזה הסתום נכנסים המים או יוצאים ממנו?"  
"מאיפה אני יודע?!" עניתי לו "מה אני טכנאי?" אכן אני 
באמת לא צריך לדעת, וכאשר אנחנו נתקלים בבעיה, 
אנו מביאים איש מקצוע. לכאורה, איש המקצוע בכל 
הנושא של חינוך ולימוד הילד שלנו הוא המורה, שהרי 
לשם כך אני שולח אותו לבית הספר. לפי טענה זו, ישנה 
חלוקה שווה וברורה- אנחנו ההורים של הילד ותפקידינו 
לגדל אותו בבית, ואילו המורה שנמצא בכיתה מתפקידו 
לדאוג להשכלתו ולחינוכו. אבל מצד שני אנחנו שומעים 
וקוראים בדיוק דעה הפוכה מזו-שתפקיד ההורים הוא 
לחנך את הילד והמורה רק משלים את חינוך ההורים, 
ואם כן מה הוא הנכון?! על שאלה זו וכל המסתעף 

ממנה, נלמד בע"ה בסדרה הנוכחית.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

העלון מוקדש להצלחת
משפחת נקי

ומשפחת פרנלדס

להקדשת העלון: 02-5308000

2 טיפשים הולכים לבית קפה, המלצר ניגש 
אליהם ושואל: מה תרצו להזמין?

הטיפש הראשון אומר: כוס קפה ועוגה. המלצר 
עונה: אין עוגה.

הטיפש אומר: אז כוס נס קפה עם עוגה. 
המלצר אומר: מצטערים אבל אין עוגה. הטיפש 
אומר: אז כוס תה עם עוגה. המלצר אומר לו: 

מה לא מובןןןןןן? איןןןןןןןןןן עוגהההההה!

הטיפש השני אומר לטיפש הראשון: "תראה 
איזה דיבור חצוף יש למלצר הזה, אני במקומך 
איך שהוא בא עם העוגה אני מחזיר לו אותה 

מי צריך את העוגות שלו".

בדיחות הדעת
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